

ИРН: BR21882352 «Разработка новой парадигмы и концепции развития государственного аудита, рекомендаций по улучшению системы оценки качества управления и эффективного использования национальных ресурсов»

Актуальность программы. Современные условия социально – экономического развития Республики Казахстан требуют формирования принципиально новой парадигмы системы государственного управления национальными ресурсами, предполагающей встроенный механизм оценки эффективности использования последних, в том числе на основе обновления действующей модели государственного внешнего аудита. В контексте новой парадигмы государству необходимо достичь консенсуса между удовлетворением потребностей общества и эффективным перераспределением ограниченных бюджетных ресурсов на основе синергии принципов экономической и социальной эффективности.

Основные подходы к проведению исследований: системный подход – в рамках проводимого исследования система государственного аудита будет рассмотрена как часть мегаэкономической системы, а исследование будет направлено на совершенствование элементов системы государственного аудита; концептуальный подход – предполагает разработку Концепции развития государственного аудита в соответствии со стратегическими целями Казахстана; научный подход – исследование базируется на научных концепциях в сфере управления национальными ресурсами и государственного аудита.

Цель программы – разработка новой парадигмы и концепции развития государственного аудита, практических рекомендаций по улучшению системы критериев и показателей оценки качества государственного управления и эффективного использования национальных ресурсов.

Результаты программы.

За 2023 год:

1. Обобщены и систематизированы подходы к методике оценки эффективности, результативности и экономичности использования национальных ресурсов в рамках государственного аудита;

2. Проанализирована и сформирована современная методологическая база и выявлены основные проблемы оценки эффективности, результативности и экономичности использования национальных ресурсов в рамках государственного аудита. Разработана методика диагностики состояния национальных ресурсов;

3. Проведен обзор научной литературы и обобщены подходы к определению понятия эффективности, ее видов и оценке;

По итогам проведенного исследования будет подготовлен промежуточный отчет по результатам исследований. Кроме того, будут подготовлены к публикации статьи в отечественных рецензируемых журналах, рекомендованных КОКНВО.

За 2024 год:

1. Будут проанализированы экономическая и социальная эффективность как составные части оценки общей эффективности использования национальных ресурсов;

2. Будет проведен анализ экологической и инновационной эффективности как составляющих оценки общей эффективности использования национальных ресурсов;

3. Будет представлена классификационная структура национальных ресурсов и разработана комплексная модель построения механизма оценки национальных ресурсов;

4. Будут разработаны рекомендации по повышению эффективности и прозрачности использования национальных ресурсов с учетом новых внутренних и внешних вызовов для национальной безопасности Казахстана;

5. Будут сделаны выводы и рекомендации на основе результатов изучения зарубежного опыта в целях формирования методики оценки уровня комплексности действующей системы показателей;

6. Будет разработана Методика оценки состояния национальных ресурсов в Республике Казахстан и анализ отчетов органов государственного аудита об использовании национальных ресурсов;

7. Будут сделаны выводы на основе проведенных методов анализа и разработана комплекс рекомендаций по совершенствованию государственного аудита использования национальных ресурсов;

8. Будет дано заключение о состоянии национальных ресурсов;

9. Будет проведен анализ отчетов органов государственного аудита о результатах использования национальных ресурсов;

10. Будет проведен системный анализ механизма функционирования системы государственного финансового контроля, который позволит обосновать методологический подход к ведению государственного аудита в республике.

По итогам проведенного исследования будет подготовлен промежуточный отчет по результатам исследований. Кроме того, будут опубликованы статьи в отечественных и зарубежных рецензируемых журналах, рекомендованных КОКНВО; будут опубликована статья или обзор в рецензируемом научном издании, индексируемом в Social Science Citation Index или Arts and Humanities Citation Index базы данных Web of Science и (или) имеющем процентиль по CiteScore в базе Scopus не менее 25 (двадцати пяти); будут проводиться тренинги, семинары с обучающимися и другими заинтересованными лицами по проведению оценки эффективности использования национальных ресурсов с последующей выдачей сертификатов; будут разработаны учебные пособия по результатам исследования (с получением авторского свидетельства); будут опубликованы монографии по материалам исследования; будут опубликованы доклады на международных научно-практических конференциях.

За 2025 год:

1. Будет проведен обзор научной литературы и обобщены подходы к определению понятия эффективности, ее видов и оценке;

2. Будут проанализированы экономическая и социальная эффективность как составные части оценки общей эффективности использования национальных ресурсов на основе расчета показателей;

3. Будет проведен SWOT- анализ экономических и социальных аспектов эффективности с определением сильных и слабых сторон, возможностей и угроз для развития национальной экономики;

4. Будет обоснована новая парадигма государственного аудита и системной оценки эффективного использования национальных ресурсов;

5. Будет разработана Концепция оценки влияния эффективного использования национальных ресурсов на качество жизни населения и национальную безопасность Казахстана;

6. Будут выявлены критические области стратегического и бюджетного планирования, разработаны инструменты бюджетной стабилизации, повышения качества и прозрачности управления финансовыми ресурсами государства;

7. Будет разработан комплекс инструментов бюджетной стабилизации, повышения качества и прозрачности управления финансовыми ресурсами государства;

8. Будет проведен анализ эффективности реализации стратегий развития отдельных регионов Республики Казахстан в рамках рационального использования бюджетных средств;

9. Будет проанализирована эффективность использования бюджетных средств в рамках реализации программ развития отдельных отраслей;

10. Будут разработаны направления совершенствования стратегического бюджетного планирования. Разработана методика рейтинговой оценки качества управления бюджетными средствами;

11. Будут разработаны рекомендации по совершенствованию стратегического и бюджетного планирования расходования государственных финансовых средств;

12. Будет изучен зарубежный опыт функционирования экологоориентированной модели государственного аудита;

13. Будет сформулирована Концепция и структура экологоориентированной модели государственного аудита;

14. Будет разработана экологоориентированную модель государственного аудита, посредством усовершенствования методических подходов мониторинга природоохранных затрат недропользователей.

По итогам проведенного исследования будет подготовлен промежуточный отчет по результатам исследований. Кроме того, будут опубликованы доклады на международных научно-практических конференциях; будут опубликованы статьи в отечественных и зарубежных рецензируемых журналах, рекомендованных КОКНВО истатьи в рецензируемом научном издании, индексируемом в Social Science Citation Index или Arts and Humanities Citation Index базы данных Web of Science и (или) имеющем процентиль по CiteScore в базе Scopus не менее 25 (двадцати пяти) и 35 (тридцати пяти); будут опубликованы монографии; будут получены акты

внедрения результатов исследования; будут разработаны учебные пособия по результатам исследования (с получением авторского свидетельства); будет проведен круглый стол с участием не менее 5 представителей заинтересованных государственных органов и других лиц, с презентацией и обсуждением подготовленных материалов; будут разработаны учебные материалы по результатам исследования (с получением авторского свидетельства); будет проведен круглый стол с участием не менее 5 представителей заинтересованных государственных органов и других лиц, с презентацией и обсуждением подготовленных материалов по результатам поставленных задач в г. Астана.

Научный руководитель программы – Сембиева Ляззат Мыктыбековна, доктор экономических наук, 08.00.10 (2008), профессор экономики (2018).

Профили в наукометрических базах:

ORCID: 0000-0001-7926-0443,

Scopus Author ID: 57194226348,

ResearcherID: DRM – 6177-2022

Координатор программы – Рахметова Айбота Муратовна, доктор экономических наук, 08.00.10 (2017), профессор экономики (2021).

Профили в наукометрических базах:

ORCID: 0000-0002-8741-0373,

Scopus Author ID: 57211265022,

Researcher ID: HHZ-2545-2022.

Исполнители программы в 2023 году.

Главные научные сотрудники: к.ю.н. Ыбырайым Н.М., к.э.н., доцент Шахарова А.Е. к.э.н., доцент Бимендиева Л.А.

Ведущие научные сотрудники: д.э.н., профессор, Nadiia Shmygol, доктор PhD, доцент Серикова М.А., доктор PhD Когут О.Ю., к.э.н. доцент Нурмагамбетова А. З., к.э.н. доцент Ердаuletova Ф.К., к.т.н., профессор Ceslovas Christauskas, к.э.н. Жаныбаева З.К., к.э.н. Кузгибекова С.Б., магистр Нурланова М.М., Турсынбаева Н.Е.

Старшие научные сотрудники: к.э.н., ассоциированный профессор Жагыпарова А.О.

Научные сотрудники: Алибекова А.Б., Исмаилова Ә. Ж., Башу З.Р., магистр Исаева С.С., Жуматаева А.К.

Младшие научные сотрудники: Бокаев Б.Н., Жусупов Е.М. Кабдешев Д.

Публикации по программе за 2023 год.

В отечественных рецензируемых журналах:

1. Alibekova A.B., Sembiyeva L.M., Bashu Z.R., Ydyrys S.S., Christauskas C. Assessment of the effectiveness of natural resources in the framework of the development of state audit // Вестник НАН РК. - №6, 2023 год (принята в печать);
2. Бейсенгалиев Б., Турекулова Д.М. Вестник Казахского университета экономики, финансов и международной торговли, №4, 2023г. (принята в печать);
3. Таубаев А., Череева Б. Ұлттық ресурстарды тиімді пайдаланудың негізгі көрсеткіштері: заманауи үрдістер мен тәсілдер Вестник Казахского

университета экономики, финансов и международной торговли, №4, 2023г.
(принята в печать).

IRN: BR21882352«*Development of a new paradigm and concept for the development of public audit, recommendations for improving the management quality assessment system and the effective use of national resources*»

The relevance of the program. Modern conditions of social and economic development of the Republic of Kazakhstan require the formation of a fundamentally new paradigm of the system of state management of national resources, involving an inbuilt mechanism for assessing the effectiveness of the use of the latter, including on the basis of updating the current model of state external audit. In the context of the new paradigm, the state needs to reach a consensus between meeting the needs of society and effective redistribution of limited budgetary resources based on the synergy of the principles of economic and social efficiency.

The main approaches to research: system approach - within the framework of the ongoing research, the public audit system will be considered as part of the mega-economic system, and the research will be aimed at improving the elements of the public audit system; conceptual approach - involves the development of the Concept of Public Audit Development in accordance with the strategic objectives of Kazakhstan; scientific approach - the research is based on scientific concepts in the field of national resource management and state management.

Purpose of the program – development of a new paradigm and concept for the development of public audit, practical recommendations for improving the system of criteria and indicators for assessing the quality of public administration and the effective use of national resources.

Results of the program.

For the year 2023:

4. approaches to the methodology of assessing the efficiency, effectiveness and economy of national resources use within the framework of state audit are generalized and systematized;

5. The modern methodological base has been analyzed and formed and the main problems of assessing the efficiency, effectiveness and economy of national resources use within the framework of state audit have been identified. The methodology of diagnostics of the state of national resources has been developed;

6. The scientific literature has been reviewed and approaches to the definition of the concept of efficiency, its types and evaluation have been summarised;

Based on the results of the conducted research, an interim report on the results of the research will be prepared. In addition, articles will be prepared for publication in domestic peer-reviewed journals recommended by the CQAFSHE (The Committee for Quality Assurance in the Field of Science and Higher Education).

For the year 2024:

11. Economic and social efficiency will be analyzed as components of the assessment of the overall efficiency of the use of national resources;

12. Environmental and innovation efficiency will be analysed as components of the assessment of overall national resource efficiency;

13. The classification structure of national resources will be presented and a comprehensive model for building a mechanism for assessing national resources will be developed;

14. Recommendations will be developed to improve the efficiency and transparency of the use of national resources, taking into account new internal and external challenges to Kazakhstan's national security;

15. Conclusions and recommendations will be made based on the results of the study of foreign experience in order to form a methodology for assessing the level of comprehensiveness of the current system of indicators;

16. Methodology for assessing the state of national resources in the Republic of Kazakhstan and analyzing reports of state audit bodies on the use of national resources will be developed;

17. Conclusions will be drawn on the basis of the analyses conducted and a set of recommendations will be developed to improve the state audit of the use of national resources;

18. An opinion will be given on the state of national resources;

19. The analysis of the reports of the state audit bodies on the results of the use of national resources will be carried out;

20. A systematic analysis of the mechanism of functioning of the state financial control system will be carried out, which will allow to substantiate the methodological approach to conducting state audit in the republic.

Based on the results of the conducted research, an interim report on the results of the research will be prepared. In addition, articles will be published in domestic and foreign peer-reviewed journals recommended by the CQAFSHE; an article or review will be published in a peer-reviewed scientific publication indexed in the Social Science Citation Index or the Arts and Humanities Citation Index of the Web of Science database and (or) having a CiteScore percentile in the Scopus database of at least 25 (twenty-five); trainings and seminars with students and other interested parties will be held to assess the effectiveness of the use of national resources, followed by the issuance of certificates; training manuals will be developed based on the results of the study (with the receipt of an author's certificate); monographs on the research materials will be published; reports at international scientific and practical conferences will be published.

For the year 2025:

15. The scientific literature will be reviewed and approaches to the definition of efficiency, its types and evaluation will be summarised;

16. The economic and social efficiency will be analysed as components of the assessment of the overall efficiency of the use of national resources through the calculation of indicators;

17. SWOT - analysis of economic and social aspects of efficiency will be carried out, identifying strengths and weaknesses, opportunities and threats to the development of the national economy;

18. A new paradigm of state audit and systemic assessment of the efficient use of national resources will be substantiated;

19. Concept for assessing the impact of effective utilization of national resources on the quality of life of the population and national security of Kazakhstan will be developed;

20. Critical areas of strategic and budget planning will be identified, tools for budget stabilization, improving the quality and transparency of the state's financial resources management will be developed;

21. A set of tools for budget stabilization, improving the quality and transparency of the state's financial resources management will be developed;

22. The efficiency of the implementation of development strategies of individual regions of the Republic of Kazakhstan will be analysed within the framework of rational use of budgetary funds;

23. The efficiency of the use of budgetary funds within the framework of the implementation of development programmes for individual sectors will be analysed;

24. Directions for improving strategic budget planning will be developed. A methodology for rating the quality of budget funds management has been developed;

25. Recommendations will be developed to improve the strategic and budgetary planning of spending public funds;

26. Foreign experience in the functioning of an environmentally oriented model of state audit will be studied;

27. The Concept and structure of an environmentally oriented model of public audit will be formulated;

28. An environmentally-oriented model of state audit will be developed by improving methodological approaches to monitoring environmental costs of subsoil users.

Based on the results of the conducted research, an interim report on the results of the research will be prepared. In addition, reports will be published at international scientific and practical conferences; articles will be published in domestic and foreign peer-reviewed journals recommended by the CQAFSHE and articles in a peer-reviewed scientific publication indexed in the Social Science Citation Index or Arts and Humanities Citation Index of the Web of Science database and (or) having a CiteScore percentile in the Scopus database at least 25 (twenty-five) and 35 (thirty-five); monographs will be published; acts of implementation of the research results will be obtained; training manuals based on the research results will be developed (with obtaining the author's certificate); a round table will be held with the participation of at least 5 representatives of interested government agencies and other persons, with a presentation and discussion of the prepared materials; educational materials will be developed based on the results of the study (with the receipt of an author's certificate); a round table will be held with the participation of at least 5 representatives of interested government agencies and other persons, with

a presentation and discussion of prepared materials on the results of the tasks set in Astana.

Scientific Director of the program –Lyazzat Myktybekovna Sembieva, Doctor of Economics, 08.00.10 (2008), Professor of Economics (2018).

Profiles in scientometric databases:

ORCID: 0000-0001-7926-0443,

Scopus Author ID: 57194226348,

Researcher ID: DRM – 6177-2022.

Program Coordinator – Aybota Muratovna Rakhmetova, Doctor of Economics, 08.00.10 (2017), Professor of Economics (2021).

Profiles in scientmetric databases:

ORCID: 0000-0002-8741-0373,

Scopus Author ID: 57211265022,

Researcher ID: HHZ-2545-2022.

The performers of the program in 2023.

Chief scientific staff: Ph.D. of Juridical Sciences N.M.Ybyraiym, Ph.D. in Economics, Associate Professor A.E.Shakharova, Ph.D. in Economics, Associate Professor L.A.Bimendieva.

Leading researchers: Doctor of Economics, Professor, Nadiia Shmygol, PhD, Associate Professor M.A.Serikova, PhD O.Yu.Kogut, PhD Associate Professor A. Z.Nurmagambetova, Ph.D. in Economics, Associate Professor F.K.Yerdavletova, Candidate of Technical Sciences, Professor Ceslovas Christauskas, Ph.D. in Economics Z.K.Zhanybaeva, Ph.D. in Economics S.B.Kuzgibekova, Master M.M.Nurlanova, N.E.Tursynbayeva

Senior researchers: Ph.D. in Economics, Associate Professor A.O. Zhagyparova

Scientific staff: A.B.Alibekova, A. J.Ismailova, Z.R.Bashu, Master S.S.Isaeva, Master A.K.Zhumataeva

Junior researchers: B.N.Bokaev, E.M. Zhusupov D.Kabdeshev.

Publications on the program for 2023.

In domestic peer-reviewed journals:

4. A.B.Alibekova, L.M.Sembiyeva, Z.R.Bashu, S.S.Ydyrys, C.Christauskas Assessment of the effectiveness of natural resources in the framework of the development of state audit //Bulletin of the National Academy of Sciences of the Republic of Kazakhstan. - No. 6, 2023 (accepted for publication);

5. B.Beisengaliev, D.M. Turekulova. Bulletin of the Kazakh University of Economics, Finance and International Trade, No. 4, 2023 (accepted for publication);

6. A.Taubayev, B.Chereeva Ұлттық ресурстарды тиімді пайдаланудың негізгі көрсеткіштері: заманауи үрдістер мен тәсілдер (The main indicators of the effective use of national resources: modern trends and approaches.). Bulletin of the Kazakh University of economics, finance and international trade, No. 4, 2023(accepted for publication).